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Címlapon: 
Zempléni nyíresek tavaszi lepkéi  
Akvarell: Varga Zoltán 2008  

A festmény eredetije a müncheni 
Zoologische Staatssammlungban 
található. 

A fajok fentről lefele: aranyfoltos púposszövő 
(Leucodonta bicoloria), tarkaszövő (Endromis 
versicolora), apáca púposszövő (Furcula 
bicuspis), csipkés sarlósszövő (Falcaria 
lacertinaria), barátka-púposszövő (Odontosia 
carmelita), nyírfa pihésszövő (Tetheella fluctuosa) 
és nyírfa-púposszövő (Pheosia gnoma) 

Minden változik, gondolom, ezzel nem mondtam semmi újat. 
A gond inkább az, hogy minden GYORSAN változik 
körülöttünk.  

Ahhoz még hozzászokik az ember, ha évtizedek alatt megy 
végbe a változás, hogy mondjuk egy-egy rovart átneveznek, 
máshova sorolják be, új családot vagy alcsaládot hoznak létre 
a számára.  

Nemrég az egyik kollégám (már elérte a nyugdíjas kort) 
fellázadt, amikor az egyik „csúcskártevőnek” ismét 
megváltoztatták a tudományos nevét. „Ez már a negyedik 
neve amióta tanítom, nem vagyok hajlandó megint egy újat 
megtanulni!!”. De olyan is volt, pl. az almamolynál, hogy 
Laspeyresia pomonella-ként tanítottam a 90-es évek elején, 
és csodálkozva láttam, hogy ugyanakkor a kopott bemutató 
anyagunkon még Cydia pomonella-ként szerepel. Mondták 
kollégáim, hogy „ja, az a régi, ‘leánykori’ neve”. Nem telt el 
pár év és ismét a régi nevén kértük számon az állatot, és úgy 
kérjük ma is.  

Ezek a változások azonban eltörpülnek azokhoz képest, 
melyek nap mint nap érnek bennünket az élet különböző 
területein, hála a technikai fejlődésnek. Nálam idősebb 
kollégáim még meg tudták magukat azzal nyugtatni, hogy „ó, 
ezek a változások engem már nem érintenek”, mi már nem 
nagyon. 

1993-ban Mészáros Zoltánnal sétáltunk Bologna valamelyik 
terén, és rácsodálkoztunk a piacozó háziasszonyokra, hogy 
mobiltelefon van náluk. Akkor ez még Magyarországon 
státuszszimbólumnak számított, főleg vállalkozók, újgazdagok 
használták, sokan „bunkofonként” emlegették, rosszmájúan.  

Aztán elterjedtek nálunk is, kezdetben a „buta”, kis méretű 
változat, amit csak telefonálásra és SMS üzenetek 
továbbítására használtunk és hetente csak egyszer kellett 
feltölteni, majd jött az „okos”, a „simogatós” változat. 

Arra is emlékszem, hogy hitetlenkedtem, amikor olvastam 
arról a futurisztikus jóslatról, miszerint a hordozható 
telefonomról fogok mindent irányítani. Tehát nemcsak 
beszélek vele, de azzal levelezek, fényképezek, navigálok, 
fizetek. Lehetetlen, gondoltam és lám ez is a mindennapjaink 
részévé vált. 

Mivel nem vagyok olyan ügyes, mint a fiatalok, akiket 
irigykedve nézek a metrón, ahogy pár ujjal villámgyorsan 
írják be az üzeneteiket, elkezdtem gyakorolni az eszközök 
használatát. Így a benzinkútnál mindig az automata 
töltőállomást veszem igénybe, még akkor is, ha a többi is 
szabad, hiszen pl. éjszaka az adott kútnál csak így lehet 
tankolni. Az üzletekben szintén az automata kasszákat 
választom, még akkor is, ha folyton segítségre szorulok a 
felügyelő alkalmazott részéről (nagyon frusztráló tud ez 
lenni). És ha még nem is fizetek vele, de már a repjegyet is a 
telefonom segítségével mutatom be, használom a 
beléptetésnél. 

Igaz, egyelőre még azért a kinyomtatott példány is ott lapul a 
zsebemben, biztos, ami biztos, sosem lehet tudni… � 

       HA 
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Rovarászokra emlékezünk 
 
Dr. Issekutz Lászlóra emlékezem 

Bizonyára kevesen vagyunk már, akik személyesen ismerhettük Dr. Issekutz Lászlót. Nekem is 
csak rövid találkozásaim lehettek vele, és csak azután, hogy Gyepüfüzesről (Kohfidisch) Bécsbe 
költözött. Nevét és munkásságát már ismerhettem, mivel korai lepkész-éveim mentorával, Dr 
Kovács Lajossal szoros baráti és szakmai kapcsolatban állt. Az 1956-os forradalom előtti egy-két 
évben, középiskolásként még nem volt alkalmam arra, hogy a Múzeumban, a lepkegyűjteményben 
találkozzunk, utána pedig még néhány évnek el kellett telnie ahhoz, hogy levelezésünket találkozás 
is követhesse. Több okom volt, hogy keressem a kapcsolatot vele, hiszen sokat hallottam a 
Zempléni-hegységi gyűjtésekről, jól ismertem a Melitaea britomartis-ról szóló munkájukat, és 1958 
nyarán megtaláltam az Aricia artaxerxes (akkor még „allous”) issekutzi erős populációját a Jósvafő 
fölötti Haragistya karsztfennsíkon. Láttam az éppen beosztás előtt álló Issekutz-gyűjteményt a 
Múzeumban, és Lajos Bácsitól megtudtam mind a gyűjtemény bekerülésének, mind pedig a 
tulajdonosa Ausztriába távozásának történetét, annak okaival együtt.  

Ennyit az előzményekről! Történetem ott kezdődik, hogy többszöri levélváltás után 1968 
februárjában egy különös alkalom lehetővé tette személyes találkozásunkat. Abban az időben 
levelezésben álltam Gustaf de Lattin lepkész-biogeográfus professzorral is, Saarbrückenben.  

 

 
Dr. Issekutz László Pilisvörösvár közelében, dolomit sziklafüves lejtő sztyepp terepen, , 1954. 
A Magyar Természettudományi Múzeum Lepkegyűjteménye, a fotót digitalizálta: Katona Gergely. 

fotó: Gozmány László 
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Blumauergasse, Bécs (2021) 

Az előző évben jelent meg a „Grundriss der 
Zoogeographie” c. könyve, és elhatároztam, 
hogy megpróbálom személyesen is felvenni a 
kapcsolatot vele. Abban az időben népszerűek 
voltak Hans-Joachim Kulenkampf f német 
kvízmester műsorai, a Süddeutsche Rundfunk 
közvetítette Wiesbadenből. Lehetett rá 
Magyarországról is jelentkezni németül tudó 
fiataloknak, de jellemző módon az egyetemi 
KISz-bizottsághoz kellett fordulni, hogy 
megkaphassam a támogatást a néhány napos 
kiutazásra szóló vízumhoz. Az előbbi feltétel 
miatt nem sokan tolongtunk, így a támogatást 
megkaptam. A tervem az volt, hogy a 
vasútállomásról szinte a műsorra „beesve” 
végig csinálom a kvízt (ami szerencsésen elég 
jól sikerült), majd másnap reggel vonatra 
szállok, és elutazom Saarbrückenbe, hogy ott találkozhassam De Lattin professzorral (erről 
részletesebben majd máskor!). majd még aznap este egy éjszakai vonattal visszautazom Bécsbe, és 
felkeresem Laci bácsit (levelezéseink már így alakultak). Ez eléggé kalandosan hangzik, de végül is 
sikerült. Késő este már Budapesten voltam, és így senkinek sem tűnt fel, hogy jóval többet, és 
máshova is utaztam, mint ahová az engedélyem szólt. 

A lényegre térve: Dr. Issekutz László akkor már Bécs egyik elég szerény, mulatónegyed jellegű 
kerületében, a Blumauergasse-ban lakott feleségével, egy garzonlakásban, amit az Erdődy 
grófnétól, jogtanácsosként kapott jövedelméből vásárolt. Ennek az volt az előzménye, hogy még a 
30-as években ügyvédként Erdődy György gróf birtokügyeivel foglalkozott, és amikor a forradalom 
napjaiban a határ átjárható volt, a grófné meghívására feleségével együtt sikeresen eljutott 
Gyepűfüzesre, ahol állást és a kastélyban szolgálati lakást kapott. Első találkozásunk elég rövid, de 
annál érdekesebb volt. Sajnos, beárnyékolta, hogy Laci bácsi ekkor már súlyos beteg volt, gégerák-
műtéten esett át. Így gégemikrofon segítségével, nagyon halkan, zörejesen tudott csak beszélni. Első 
kérdése hozzám az volt, hogyan vállalhattam el „komoly ember létemre” ezt a kvízzel járó cirkuszt 
(bár megjegyezve, hogy „egész Bécs neked drukkolt”)?! Elmondtam, hogy a tervem az volt, hogy 
mindenképp találkozhassam Gustaf de Lattin-nal, akinek a munkái meghatározó hatásúak voltak 
rám nézve, és ezt csak így oldhattam meg. „Így már egészen más, kedves fiam!” volt a válasza, és 

ettől kezdve éreztem, hogy megbízik 
bennem, amit óriási megtiszteltetésnek 
éreztem. Ekkor mondta el, hogy hazájában 
sohasem volt az éppen aktuális rendszer 
kegyeltje, keserűen téve hozzá, hogy ő 
mindig szerette a hazáját, de úgy tűnik, az 
„nem szerette őt”. A háborús időkben, a 
német megszálláskor le kellett mondania az 
ügyvédi kamarai tagságáról, mivel szeretett 
felesége kikeresztelkedett zsidó volt, és az 
életüket is félteniük kellett. A Rákosi-féle 
„fordulat éve” után pedig kényszer-
nyugdíjazták. Ezutáni éveiről már Haltrich 
Attila részletesen írt, így erre itt külön nem 
térek ki. 

A körülmények miatt ekkor csak rövid ideig beszélgethettünk, mégis több olyan dolgot tudtam meg 
tőle, amelyről korábban csak vázlatosan, hiányosan hallottam. Részletesen elmondta a bátorligeti és 
a Zempléni-hegységi gyűjtések történetét. Rostallón az 50-es évek elején még az a Kababikk nevű 

Kis apolló - Parnassius mnemosyne gyűjtőcédulái 
Rovartani Tanszék lepkegyűjteménye  

fotó: Haltrich A. 

fotó: Zwefo, Krone KREATIV 
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idős erdész lakott, akinek a nevét máig a „Kababikk-ortás” őrzi, és akit lepkész körökben csak az 
„öreg Habakuk”-ként emlegettek. Rátért arra is, hogy sok más lepkész mellett rendszeres 
levelezésben állt a bagolylepkék talán legnagyobb múlt századi specialistájával, Charles Boursin-
nal (akiről több lepkefajt neveztek el, de az ismert francia sajtot nem!), megemlítve, hogy az Euxoa 
tritici-csoport bonyodalmain kaptak össze Lajos Bácsival, miután Boursin nem tudott ivarszervi 
különbségeket találni, bár ő maga is többször változtatta álláspontját (Kovács Lajos sohasem 
készített ivarszervi preparátumokat, ezeket számára eleinte Issekutz László, majd Gozmány László 
készítette el). Sok közös munkájuk szakadt félbe akkor, amikor a forradalom már előre látható 
tragikus vége előtt feleségével közösen úgy döntöttek, hogy Erdődy grófné hívására útrakelnek, 
miután gyűjteményét és könyveit a Múzeumra hagyományozta. Ez eredetileg Issekutz László saját 
döntése volt, az anyagnak a gyűjteménybe beosztása már a hivatalos megtorlás része volt. A sors 
szomorú iróniája, hogy ezt a munkát főigazgatói (illetve még „felsőbb” utasításra) barátjának, 
Kovács Lajosnak kellett elvégeznie, amit mindketten nagyon fájlaltak. 

Ezután eltelt pár év, hogy ismét találkozhassunk. 1971-ben meghalt Charles Boursin, aki addig több 
nagy európai múzeum és magángyűjtemény bagolylepkéinek feldolgozásával foglalkozott. Ő 
voltaképp a „nyomorból” kovácsolt „erényt” óriási szaktudásával. Miután a párizsi természet-
tudományi múzeumból 1945-ben „náci kollaboránsként” (személyes bosszú volt mögötte) kirúgták, 
kénytelen volt gyűjteményről gyűjteményre haladva „házalni”. Egyik fő megbízója a Vartian 
házaspár volt Bécsben. Az örmény származású Azat Vartian Ausztria második legnagyobb 
szőnyegkereskedő cégének volt társtulajdonosa, festőművész feleségével együtt szenvedélyes 
amatőr lepkészek. Mivel akkor már voltak bagolylepkés közleményeim, a bécsi múzeum lepkésze, 
Friedrich Kasy, aki gyűjtőútjaikon többször volt kísérőjük, beajánlott nekik, mint aki majd folytatni 
tudja a bagolylepke-anyaguk feldolgozását (amiből hamarosan közlemények is születtek). Bécsbe 
ezek után úgy utazhattam ki, hogy Vartian úr olyan meghívólevelet küldött, hogy gondoskodik az 
ellátásomról. Egyúttal Issekutz Lászlót is meg akartam látogatni, akiről tudtam, hogy lelkileg 
megviselte két évvel fiatalabb barátjának, Kovács Lajosnak a váratlan halála. Levélben értesített, 
hogy látogatásomat várja, de egyúttal azt is jelezte, hogy mivel nem szállhatok meg náluk, foglalt 
egy szobát számomra egy közeli garniszállóban. Beszélgetésünkre rányomta a bélyegét Lajos bácsi 
halála és a saját súlyos betegségének a tudata. Elmondta, hogy sohasem gondolta volna, hogy túléli 
régi barátját, akivel oly sok közös gyűjtőútjuk és munkájuk volt. Estére viszont már meghívásom 
volt Vartianékhoz is, akiknek Rechte Wienzeile-i két szintes nagy lakása (a felső szint volt a  
 

Issekutz László által gyűjtött lepkék a Rovartani Tanszék lepkegyűjteményében. A dobozok alját eredeti-
leg bélelő vékony parafa réteget 1989-1990-ben Hreblay Márton cserélte ki (kettő kivételével) polifoamra.  

fotó: Haltrich A. 
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Egykori ciános gyűjtőüvegek (1974). Rácz Gábor adománya a Rovartani tanszék részére. 
 

gyűjtemény) a bécsi lepkészek rendszeres találkozóhelye volt. A vacsora utáni kávé mellett Vartian 
úr megkérdezte tőlem, van-e szállásom Bécsben. Válaszoltam, hogy „Herr Doktor Issekutz” erről 
már gondoskodott. Miután további kérdésére azt is megemlítettem, hogy hol, rögtön kijelentette, 
hogy az egy roppant rossz hírű környék, illetve szálloda. Oda pedig, mint az ő vendége, én 
semmiképp sem mehetek! Azonnal telefonált, udvariasan értesítette Issekutz Lászlót a helyzetről, 
lemondta a szállásomat, és kijelentette, hogy náluk fogok aludni. A tágasabb gyűjteményi szobában 
hirtelen felállítottak egy kemping-ágyat. Ezzel az epizóddal indult a V artian-gyűjtemény 
bagolylepkéinek feldolgozása, amely részletekben több éven át tartott, és egyúttal lehetőséget adott 
a kapcsolattartásra Issekutz Lászlóval is. 

Az utolsó találkozási lehetőséget már egy újabb, más helyzet hozta meg. Négy év múlva, 1972-ben 
a két gyűjtemény (Budapest és München) igazgatójának, Kaszab Zoltánnak és Walter Forsternek a 
hathatós támogatásával Humboldt-ösztöndíjat nyertem Münchenbe, a Bajor Állami Zoológiai 
gyűjteménybe, azzal az indoklással, hogy két neves kutató halála után (Ch. Boursin és Leo 
Sheljuzhko) folytassam Kaszab Zoltán mongóliai expedíciós anyagaiból a bagolylepkék 
feldolgozását. Emiatt – mivel családom az akkori viszonyok miatt otthon maradt „zálogban” – két 
évig Debrecen és München között „ingáztam” úgy, hogy néhány napra rendszeresen Bécs volt a 
köztes állomás. Ennek az évnek az őszén még kétszer találkozhattam Laci bácsival rövid időre, de 
ekkorra már jelentősen rosszabbodott az állapota, megjelentek a korábbi rákbetegségének a 
metasztázisai. Emiatt a következő évben már nem találkozhattam vele.  

A szomorú történetet bécsi lepkész-ismerőseimtől tudtam meg. Az átélt izgalmak hatására már 
régóta szívbeteg felesége infarktust kapott, és meghalt. Issekutz László pedig úgy döntött, nem 
szenved tovább. Mivel a lepke-ölőüvegekhez tartott magánál kálium-cianidot, a gyors halálhoz az 
eszköz is kéznél volt. Ez volt az a tragikus vég, amelynek híre megdöbbentő élmény volt számomra. 
A hetvenes évek egy nagy generáció sorozatos halálát hozták, többször váratlanul és megrázóan. 

Varga Zoltán 
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Kozár emlék 

Lassan tíz év telt el, hogy nincs velünk Feri.  

A halálhíre Kecskeméten ért, azon a csendes vasárnapi napon, 
aminek történéseiből csak a szőnyeg mintájára emlékszem, 
amit bámultam, és a gyomorszorító érzésre, hogy egy fejezete 
az életemnek végérvényesen lezárult. 

Ferit a kétezres évek elején ismertem meg, vizsgázni hívott ki 
Júliába, kora reggeli időpontot adott, én meg Gödöllőről 
érkeztem álmosan, fáradtan. A villamoson zötykölődve azon 
merengtem, micsoda eltökélt ember lehet az, aki hajnalok 
hajnalán, hétkor vizsgáztat? S mint minden vizsga, ez is egy 
kedves, szigorú elbeszélgetés volt a rovarvilágról, jól felépített 
ívvel, amit egy „köszönöm, ez ötös lett” mondat zárt le. Sosem 
gondoltam volna, hogy ez az iroda jópár év múlva a második 
otthonom lesz.  

Pókászként az intézeti élet olykor besodort a 62-es szobába 
kávézni, beszélgetni, mígnem egy szép nap meghívást kaptam, 
hogy kapcsolódjak be az autópályás projektbe, zéró 
„pajzstetvész” háttérrel. Kaptam két könyvet meg egy bő hetet 
elmélyedni, majd gyűjtőútra indultam az intézet környékére. Mondanom sem kell, hogy volt abban 
az anyagban minden, ami hasonlított pajzstetűre, de pajzstetű?! – egy darab sem, csak kéregtetű, 
meg gyökértetű, meg levéltetű… Kissé elkeseredetten baktattam hazafelé, hogy lesz ebből 
autópályás anyaggyűjtés, ha azt sem látom, amit nézek? De másnap reggel kávézás után nyakunkba 
vettük a környező dombokat, amerre Feri gombászni szokott, és megkezdődött a valódi tanulás: 
figyelj a szegélyekre, figyeld a hangyákat, figyelj a jelekre/növényekre, amik arra utalnak, itt 
pajzstetű “rendetlenkedik”. Akkor megértettem, hogy ennek a műfajnak a megfigyelés, a nyomozás 
és a (táp)növényismeret az alapja. Megtanultam kifinomultan figyelni, naplózni, a hiányos 
tudásomat azonnal “kiigazítani” (ez sajnos kikopott a hétköznapjaink rutinjából). A betanulási 
időszak után egy ideig fél szemmel azt követtem terepen, hogy hol és hogyan gyűjt Feri, majd az 
autópályás terepi gyűjtés (egy jelentős része) rám hárult. Minden munkafolyamatban részt vettem, 
gyűjtöttem, válogattam, preparáltam, 
feromoncsapdákat gyártottam és 
dolgoztam fel, cikkvázlatokat írtam, 
olvastam és „figyeltem”. A pajzstetű-
vadászat műfaja átalakította a minden-
napjaimat – nem tudtunk úgy elmenni 
vásárolni, hogy ne a dísznövény vagy 
gyümölcs szektorban kezdjem a 
nézelődést, aminek megvolt az áldásos 
hatása, hiszen olyan cifraságokat 
gyűjtöttünk be, hogy öröm volt nézni, 
például az afrikai elterjedésű 
Ceroplastes rubens Maskell 1893 fajt. 
Ahogy Zsuzsa mondogatta, „csendes 
őrület” ez a hivatás.  

Volt egy pont, valamikor 2012 környé-
kén, amikor Feri lazábban kezelte a 

Pajzstetvészkedés Krétán (Chania), az ISSIS-XII. 
nemzetközi Symposion szünetében, 2010.04.07 

fotó: Fetykó Kinga, 2012 

fotó: Fetykó Kinga 
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nyári tennivalókat, így több időt töltöttünk hármasban, Zsuzsával terepen. Minden alkalommal 
vittem a fotómasinámat, dokumentáltam a történéseket, így ezek maradtak az utolsó közös emlékek. 
Élénk képként el bennem a lazaság, ahogy a „fűre lépni tilos” tábla mellett vizsgálódik, szandálban, 
a fűre lépve, vagy ahogy kiemel néhány hosszú fűszálat a bokorsorból, majd int, mutatja, mondja, 
mikor és hol tapasztalta még meg a figyelmetlen kaszálás áldásos hatását. Feri humoros 
megjegyzései beépültek a világunkba, úgyhogy feszült helyzetekben fellélegezve idézem (idézzük), 
hogy „a mai akasztás elmaradt!”, vagy a „hívőkkel nem vitatkozom!”, igaz, úgy összefonni a 
kezemet és lábamat nem tudom, ahogy ő tette, talán védekezésképpen. Ha pedig valami fura 
helyzettel találkozom, egy „hát lássuk akkor ezt a vizipajzstetűt!” mondatot mormolok el 
magamban, és nekivágok a megoldásnak. 

Azt mondják, amikor valakit elveszítünk, karakterének egy része, megmarad bennünk. Kozár Feri 
és a pajzstetvek világa elsősorban a nyitottság és kíváncsiság alapú megismerést erősítette meg 
bennem. A közösen eltöltött idő megtanított emberi léptékben tervezni, rutinok mentén szervezni a 
hétköznapokat, mindennap olvasni és tisztában lenni a világ dolgaival (no meg a mainstream 
hívószavakkal). 

Bár voltak nehéz időszakok, mégis sorsfordító találkozás volt a miénk, mert tisztában vagyok vele, 
hogy sosem leszek „igazi” rovarász, de örökké megmaradok pajzstetvésznek – aki megfigyel és 
nyomoz, közel hoz és megismer, majd megmutat (elmesél) és tanít. Ez a tudás az egyik 
legértékesebb mozaikdarabka, amit belesimíthatok az elmúlt 45 évem történetébe. 

Fetykó Kinga, Kecskemét  

Gyűjtőúton Benedikty Zsuzsával Kőszegre menet, a Fertődi Eszterházy kastély parkjában, 
2012.08.12  
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MRT Hírek 
 
Az MRT 890. ülésén (2022. december 16.) elhangzott előadások összefoglalói 
https://www.rovartani.hu/2022/12/09/meghivo-az-mrt-891-eloadoulesere/ 
 

Két világ határán – Frivaldszky János és a múzeum. Frivaldszky János (1822–1895) maga volt a 
megtestesült szerénység. Erélyes sohasem tudott lenni, szigorú is csak önmaga iránt volt. Mégis, rá 
hárult, hogy a Magyar Nemzeti Múzeum állattani osztályán jelentkező, paradigmaváltás-léptékű 
változásokat kezelje és átvezesse a múzeumi szakembereket a hazai faunisztikai feladatok 
megoldásától a világanyagon végzett taxonómiai munkákig. Működésének fősúlya a leíró állattanra, 
az anyag- és adatgyűjtésre, a gyűjteményrendezésére és az eredmények közlésére esett. 
Dolgozataiban, melyek szinte kivétel nélkül magyar vagy latin nyelven jelentek meg, az állatok 
országából 7 új genuszt, 146 fajt és 13 változatot írt le. Fajleírásainak zöme napjainkban is 
elfogadott. A múzeumban a Frivaldszky János mellé csatlakozó Mocsáry Sándor (1841–1915) és a 
gimnáziumi tanárként dolgozó Szépligeti Győző (1855–1915) a legmagasabb tudományos 
elvárásoknak is megfelelő teljesítménnyel bebizonyították, hogy a budapesti múzeum a világ 
legnagyobb múzeumaival is felveszi a versenyt. Hármójuk tevékenysége révén az állattár működése 
visszafordíthatatlanul új pályára állt. 

Vig Károly, Savaria Múzeum, Szombathely 
 
 

Idegenhonos levélbolhák Magyarországon. A levélbolhák fontos növényi parazita rovarok, 
amelyek közül több faj is jelentős kártevő. A különböző dísznövényekkel való behurcolásnak 
köszönhetően ma már számos idegenhonos fajt ismerünk hazánkból. Az előadásban a hazánkból 
eddig kimutatott nyolc idegenhonos faj mellett bemutatásra kerültek a fajok gazdanövényei is, 
illetve az eddigi ismert előfordulásaik és új faunisztikai adataik is. Az előadás végén néhány 
hazánkból várható faj is ismertetésre került. 

Kontschán Jenő, ATK Növényvédelmi Intézet, kontschan.jeno@atk.hu  
 
 

Zajos siker: a 2022-es év rovara az óriás énekeskabóca. A 2022-es év során Év Rovara kampány 
tematikája a nagy termetű rovarok voltak. Szokás szerint három faj „mérette meg” magát: az óriás 
tőrösdarázs, Megascolia maculata (Drury), Európa legnagyobb hártyásszárnyúja, az óriás 
énekeskabóca, Tibicina haematodes (Scopoli) mint a legnagyobb közép-európai kabócafaj, és a 
fűrészlábú szöcske, Saga pedo (Pallas), mely hazánk és Közép-Európa legnagyobb 
egyenesszárnyúja, valamint leghosszabb testű rovara. A szavazásból végül szoros küzdelemben az 
óriás énekeskabóca került ki győztesen, ezzel az első kabócafaj, sőt, az első szipókás rovarfaj lett, 
amelyik elnyerte az év rovara címet. A szavazásról és eredményéről számos forrás adott hírt, köztük 
folyóiratokban, online tematikus- és híroldalakon, valamint rádió- és televíziócsatornákon is. 

Koczor Sándor, ATK Növényvédelmi Intézet, ELKH  
 
 

Bemutatkozik a 2023-as Év Rovara (15 perc) — A Magyar Rovartani Társaság idén is 
meghirdette az Év Rovara szavazást. A jelöltek közös tulajdonsága, a speciális ivadékgondozási 
stratégiájuk. A homoki hernyóölődarázs (Ammophila sabulosa) és a szmirnai fülbemászó (Forficula 
smyrnensis) kelőtt a közönséges temetőbogár (Nicrophorus vespillo) került ki győztesen. A 
dögbogarak (Silphidae) családjába tartozó temetőbogár felkutatja a táplálékot utódai számára. A 
dögöt elássa és gondosan előkészíti, legyen az akár a testtömegének többszöröse. Az imágó 
folyamatosan táplálja és védelmezi a lárvákat, így azok gyorsan ki tudnak fejlődni. Ennek a 
stratégiának köszönhetően magas az ivadékok életben maradási esélye, ezért egy nőstény kevés 
lárvát nevel. A Nicrophorus vespillo elterjedt és gyakori, elsősorban éjszaka aktív. A hazai kilenc 
temetőbogár (Nicrophorus) faj bár több hasonlóságot mutat, a faji bélyegek ismeretében azonban 
könnyen elkülöníthetőek. 

Bakardzsiev Krisztián, 7b.bakardzsiev@gmail.com  
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A szikespusztai zsákosmoly (Coleophora santonici Baldizzone & Takács, 2022), egy 
tudományra új Coleophora faj a magyar faunában 
Magyarországról eddig mintegy 212 zsákosmoly-faj előfordulása volt ismert. Ebben az évben egy 
új fajjal bővült a magyar molylepkefauna. A szikespusztai zsákosmoly (Coleophora santonici 
Baldizzone & Takács, 2022) zsákjait először Sárszentágotán 2020 júniusában találtuk meg. A 
következő napokban Pákozdon is hasonló élőhelyen kerestük, és meg is találtuk a faj zsákjait. 
Ugyanebben az évben, ősszel Sárszentágotán sikeresen megtaláltuk a fiatal zsákokat, melyeket sziki 
ürmön (Artemisia santonicum) neveltünk. Az átteleltetés és a nevelés sikeres volt. 2021-ben új 
helyeken kerestünk és találtunk zsákokat: Békés megye: Bélmegyer, Szabadkígyós; Csongrád-
Csanád megye: Csanádalberti, Csikóspuszta, Blaskovics-kripta; Jász-Nagykun-Szolnok megye: 
Tiszafüred, Kosár-hát. Az új faj a kenyérbélcickafark-zsákosmoly (Coleophora ptarmicia 
Walsingham, 1910) csoportjába tartozik. A genitáliák alapján leginkább a Coleophora santolinella 
(Constant, 1889) fajhoz hasonlít. Az előadásban a faj hazai elterjedési területéről, életmódjáról 
adunk információkat. 
Takács Attila1, Szabóky Csaba, Bozsó Miklós, 1FMKHAFNTO, Velence, takacs.attila@fejer.gov.hu 

 
Az előadások visszanézhetők az alábbi linken: 
https://www.rovartani.hu/2023/02/12/a-891-eloadoules-videoi/  
 
 
 
Az MRT 891. ülésén (2023. január 20.) elhangzott előadások összefoglalói 
https://www.rovartani.hu/2023/01/13/meghivo-az-mrt-892-eloadoulesere/ 
 
Személyes megemlékezés Kosztarab Mihályról. Blacksburgben (US), egy öregotthonban, 2022. 
szeptember 6-án, 95 éves korában elhunyt Kosztarab Mihály, a pajzstetűkutatás nemzetközileg 
kiemelkedő alakja, aki 72 évig volt egyben tagtársunk is. Közel 33 éve ismerkedtünk meg 
személyesen a Rovartani tanszéken, és rögtön kölcsönös szimpátia alakult ki közöttünk. Mindig 
felkeresett, ha látogatóba érkezett Magyarországra, de később is folyamatosan tartottuk egymással a 
kapcsolatot. Előadásomban felelevenítettem életének fontosabb mozzanatait (a bukaresti 
gyerekkort, kalandos szökését az országból 56-ban, kislányuk átcsempészését a határon stb.), 
érintettem részben tudományos munkásságát, kitérve személyes élményeimre is vele kapcsolatban. 
Sokat segített az előadás összeállításában, hogy több mint 20 éve megírta és kiadatta angolul 
részletes önéletrajzát, a Transylvanian Roots: The True Life Adventures of a Hungarian-American -
c. könyvet, amit később magyarra is lefordíttatott.  

HA 
 
 
 
Fajok közötti és ivari eltérések zöldfátyolkák kémiai ökológiájában. A zöldfátyolkák 
(Chrysopidae) a recésszárnyú rovarok (Neuroptera) jellegzetes családja. Mivel viszonylag könnyen 
megkülönböztethetőek egyéb rovaroktól, egyes tanulmányokban csupán család szinten határozott 
adatokat közölnek, ez a megközelítés azonban elfedhet fontos különbségeket. Az előadásban 
néhány példán keresztül betekintést nyújtottunk a zöldfátyolkák kémiai ökológiájába, hangsúlyozva 
a fajok és ivarok közötti különbségeket, illetve ezek jelentőségét. 

Koczor Sándor, Szentkirályi Ferenc és Tóth Miklós, ATK Növényvédelmi Intézet, ELKH  
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Harmadszorra a Bihari-havasokban. Útibeszámoló a tavalyi Rovarásztáborról. Ezekről az 
utakról évről-évre beszámolok a Társaság ülésein immár több mint két évtizede. A cím kissé 
pontatlan, mivel a Vlegyásza (vagy Vigyázó ill. Kalota-havas) is földrajzilag ehhez a hegységhez 
tartozik, márpedig ott is voltunk már, és akkor „negyedszer”-re kellene a címet módosítani. De 
maradjunk a hegység nyugati tömbjénél! Első alkalommal a Boga-telepen (2005), másodszor pedig 
ugyanitt, az Áló-völgyben, az Anett panzióban szálltunk meg 2009-ben. Mivel a COVID-19 járvány 
„elmosta” a nagy létszámú, 50–60 személyes, buszos táborozásokat, csupán 15 személy vett részt a 
hetes kiránduláson, ahova mindenki egyénileg, személygépkocsival érkezett. 
Mivel már többször túráztunk ezen a szép karsztos vidéken, nem sokat kellett készülni rá. Voltunk a 
Csodavárnál, a kivilágított Meziádi (Mézgedi) cseppkőbarlangban, a Medvék-barlangjában, az 
Aranyosfői (Szkerisórai) jégbarlangban, a Rozsdás szakadéknál stb. De láttunk erdőtüzet is, 
másztunk fel láncok segítségével sziklafalakon a Bohodej-nyeregbe a Phaёton-vízeséstől, és először 
a táborozások történetében igénybe kellett vennünk a hegyimentők nyújtotta szolgáltatást is, mivel a 
csoport egyik fele eltévedt a hazavezető úton és kinn töltötte az éjszakát a szabadban. 

HA 
Az előadások visszanézhetők az alábbi linken: 
https://www.rovartani.hu/2023/02/18/a-892-eloadoules-videoi/ 
 
 
 
Az MRT 893. ülésén (2023. február 17.) elhangzott előadás összefoglalója 
https://www.rovartani.hu/2023/02/04/meghivo-a-2023-evi-kozgyulesre-es-893-eloadoulesunkre/ 
 
 
Lepidopterológiai kutatásaink Eurázsiában – Ázsia lepkéi diverzitásának nyomában  
Együttműködésünk az eurázsiai bagolylepkék taxonómiája és biogeográfiája feltárásának érdekében 
mintegy négy évtized során zajlott. Számos közös expedíciónk volt, és még több önálló út 
eredeményeit dolgoztuk fel közösen. Nagyszámú tudományra új faj és számos genusz/szubgenusz 
leírására alapozva revíziók és monográfiák készültek. A Ronkay László és Gábor által elindított 
Witt-katalógus mellett elindult a Fibigeriana könyvsorozat, és számos összefoglaló munka jelent 
meg folyóiratokban és könyvsorozatokban. Ezekkel a munkákkal Ronkay László kontinensünk 
legeredményesebb lepke-taxonómusává vált. A Frivaldszky-emlékérem arany fokozatát nem egy 
lezárt pálya életműdíjaként kapja meg, hanem az elért eredmények összegzésének aktív 
időszakában. 

Varga Zoltán, DE, Evolúciós Állattani Tansz., varga.zoltan@science.unideb.hu  
 
 
 
A tudományos nevek különlegességei és különcei. Az élőlények tudományos nevei, habár 
szigorú, „élére vasalt” taxonómus tudósok által adott száraz, komoly és fantáziátlan elnevezéseknek 
tűnhetnek, valójában nagy teret adnak a játékosságnak és a fantázia szárnyalásának. A nevekben 
gyakran tükröződik a taxonómusok humorérzéke, szabados képzettársítása, „latinosításba 
csomagolt” világnézete vagy éppen nagyon is hétköznapi rajongásaik és ellenszenveik. 

Vas Zoltán, MTM, Hártyásszárnyúak gyűjteménye 
 
Az előadások visszanézhetők az alábbi linken: 
https://www.rovartani.hu/2023/02/18/a-2023-evi-kozgyules-es-a-893-eloadoules-videoi/ 
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Élménybeszámoló – A Társaság éves kirándulása Bugacon 

Társaságunk idén Bugacra ment kirándulni, és 
nagy izgalommal vártuk, milyen csodákkal várnak 
minket a homokbuckák. Idilli szálláshelyünk a 
KEFAG Bucka Vendégháza volt, a homoki erdő 
szélén.  
Nagy örömünkre több olyan tagunk és vendég is 
eljött, akik még soha nem voltak a társaság 
kirándulásán, így igazán nagy adagot kellett főznie 
Csabának a legendás bográcsgulyásból, de 
hősiesen sikerült megoldania a feladatot. 
Mivel pont erre a hétvégére esett az MME 
Lepkevédelmi Szakosztályának Szinkron Éjszakai 
Lepkészete, mi is becsatlakoztunk a programba, de 
két vendég érkezése után az eső is megjött, és 
három óráig kitartóan akadályozott minket a 
lepkészésben. A lelkes vendégek és nagy 
csapatunk így sem maradt program nélkül, mert 
Vatai Anna és Szőcs Gábor előadásokkal, 
Mészáros Ádám pedig vízibogár bemutatóval 
készült. 
A szombati kirándulásunk már a homokbuckákra 
vezetett, ahol mindenki kedvére bogarászhatta 
végig a gyepet. Hangyalesőözön, homoki gyík, kutyatejszender hernyók színesítették a túrát, az út 
végén pedig egy eperfa frissítette fel gyümölcseivel a fáradt kirándulókat. Az egyedi tájban végül 
mindenkinek akadt növény vagy állat különlegesség, így senki nem ment haza jó találat nélkül. 
Pár kalandor lélek este is visszamerészkedett lámpázni a homokra, és bár az egyik autót egy 
nyolcfős csapatnak kellett lesegítenie egy bakhátról, úgy tűnt megérte.  
Voltak, akik közeli kulturális látnivalókat választottak a buckák helyett, vagy utánuk, páran pedig a 
környéken néztek szét még délutánonként. A telepített nyáras-akácosban rejtőző nyiladék vagy akár 
a főút mellett húzódó ökörfarkkóró és kígyószisz sűrűje is meglepően jó fajokat rejtett. Én személy 
szerint ritkán jutok el homoki élőhelyekre, így ez a kirándulás nem csak a sok új résztvevő, hanem 
az egyedi élőhely miatt is különleges volt számomra. 
 

A kirándulás résztvevőinek egy része a Bucka Vendégház elött, Bugac, 2023. június 18. 
 

Dombi Orsolya 

Kutyatejszender hernyója, Bugaci puszta 

fotó: Dombi Orsolya 

fotó: Tallósi Béla 
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Sajtó- és blogfigyelő 
 
Nagy bajban leszünk, ha kipusztulnak az éjjeli 
lepkék. A magyar oldal címénél jobb az angol, 
„Saving moths may be just as important as saving 
the bees” azaz, „Az éjjeli lepkék védelme 
ugyanolyan fontos, mint a méhek védelme”, ami 
arra utal, hogy az Angliában élő 2500 éjjeli 
lepkefaj igen fontos, de lehet, hogy ugyanolyan 
fontos beporzó mint a 250 méhfaj, csak mivel 
éjjel tevékenykednek, igen keveset tudunk erről. 
Dr. Emilie Ellis és kutatótársai nemrég megjelent 
tanulmányukban arra  hívják fel a figyelmet, hogy 
az éjjeli lepkefajok még a méheknél is kevésbé 
tudnak ellenállni az urbanizációs nyomásnak, 
tehát sürgősen lépéseket kellene tenni védelmük 
érdekében. Vizsgálataikból kiderült, hogy a 
tanulmányozott lepkék több virágport szállítanak, 
mint eddig feltételezték, ill. többféle gyümölcsfát, városi növényt poroznak be, mint ahogy azt 
gondolták. 
A kutatók javasolják, hogy a városi zöldterületek tervezésekor nagyobb hangsúlyt kapjon a 
biológiai sokféleségre törekvés, növeljék az őshonos növényfajok számát, különösen azokét, 
amelyeket előnyben részesítenek a beporzók. 
https://24.hu/tudomany/2023/06/05/klimavaltozas-mehek-lepkek-molylepkek-kutatas/ 
https://phys.org/news/2023-06-moths-important-bees.html 
Az alábbi linken ugyancsak az éjjeli lepkék beporzó tevékenységéről olvashatunk: 
https://phys.org/news/2023-03-moths-efficient-pollinators-bees.html  

HA 
 
 
Találtak egy új bogárfajt Japánban. Ez inkább laikusoknak szóló hír, hiszen új rovarfajokat 
nemcsak a trópusokon írnak le rovarászok nap mint nap, de akár még itt is, Európában.  
https://qubit.hu/2023/06/16/talaltak-egy-uj-bogarfajt-japanban 

HA 
 
 
Videó: kannibál tücskök leptek el egy 
kisvárost. Elko, Nevada kisvárost röpképtelen 
mormon tücskök (Anabrus simplex) hadai lepték 
el, amiről számos látványos videó is készült. Az 
állat valójában csak az angol nevében „tücsök” 
egyébként szöcske, pontosabban „fürgeszöcske” 
a Tettigoniidae családból. 

A szakértők szerint idén nyáron több millió 
mormon tücsök merészkedhetett be a 20 ezer fős 
kisvárosba, megkeserítve az ottani lakosok 
életét. 

A tudósítások kiemelik, hogy bár ezek a rovarok 
„nem bántják” az embereket,  viszont rémesen bűzlenek, minden útjukba kerülő növényt megesznek 
és hajlamosak a kannibalizmusra is. Ez utóbbi tulajdonságukat emelik ki a tudósítások szalagcímei. 
https://24.hu/tudomany/2023/06/23/kannibal-mormon-tucsok-invazio-rajzas-rovarok-amerika/  

HA 

Aranyló bíbormoly (Pyrausta aurata) nektár 
szívogatás közben 

forrás: https://phys.org/news/2023-06-moths-important-bees.html 
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Rövid Hírek 
 

A növényvédelmi rovartan évfordulói 2023-ban  
 
 
160 éve született és nyolcvan éve hunyt el Jablonowski 
József (1863–1943), aki egyike volt a hazai mezőgazdasági, 
növényvédelmi rovartan megteremtőinek. Kutatásai során 
foglalkozott sáskajárásokkal, a gyümölcsfák, a szőlő, a komló 
és a cukorrépa kártevőivel, valamint a rágcsálók kártételével 
is. Részt vett a filoxéra elleni küzdelemben és a sáskák ellen 
lóvontatású sáskairtó gépet is tervezett. A Magyar Királyi 
Állami Rovartani Állomás második, több mint harminc éven át 
regnáló igazgatója (1895–1928) volt. Alapító tagja a Magyar 
Rovartani Társaságnak, első vezérkarában az alelnöki posztot 
töltötte be, majd 1917–1919, 1921–1927 között, valamint 
1929-ban a Magyar Rovartani Társaság elnöke volt. 11 év 
szünet után Abafi-Aigner Lajossal együtt újraindította a 
Rovartani Lapokat, 1897 és 1899 között az egyik szerkesztője 
volt, majd ő lett a 1923-ban alapított Folia Entomologica 
Hungarica folyóiratnak is az első szerkesztője (1923–1929).  
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
110 éve hunyt el Szaniszló Albert (1844–1913), akinek 
kutatásai a növényvédelem területén nemcsak az 
állattanra, hanem számos kórtani kérdésre is 
koncentráltak. Foglalkozott a filoxéra, a vértetű és a 
burgonyabogár okozta problémákkal és a gyümölcsösök 
kártevőivel is. 1880-ban lett a kolozsvári egyetem 
egyetemi magántanára, 1884 és 1886 között a 
kolozsmonostori vetőmagvizsgáló állomás vezetője volt, 
majd 1893–1896 között a kassai gazdasági tanintézet 
tanára, ezután haláláig a nagyenyedi református 
kollégium jószágigazgatója volt. 
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Száz éve születtet Huzián László (1923–1996), a hazai 
növényvédelmi állattan jeles személyisége. Kutatási területei 
eleinte a pajzstetvekre fókuszáltak, majd szántóföldi kultúrák 
(pl. kukorica, búza, cukorrépa, burgonya és lucerna) és készletek 
kártevőire koncentráltak, populációdinamikai, ökológiai, 
előrejelzési szempontok alapján. A Magyar Agrártudományi 
Egyetem (a későbbi Gödöllői Agrártudományi Egyetem) 
ranglétráját végigjárva a Rovartani (későbbi Növényvédelmi) 
Tanszék vezetője volt. Nevéhez kötődik a Bognár Sándorral 
közösen írt Növényvédelmi Állattan tankönyve, amely sok 
kollégát vezetett be a növényvédelmi állattan rejtelmeibe. 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
80 éve született és tíz éve hunyt el Kozár Ferenc (1943–2013), 
a hazai növényvédelmi állattan kiemelkedő alakja, az (MTA) 
ATK Növényvédelmi Intézetének professor emeritusa, Állattani 
osztályának korábbi vezetője. Fő kutatási területe a pajzstetvek 
voltak, kutatásait taxonómiai, ökológiai és populációdinamikai 
szempontok egyaránt jellemezték. Világszinten egyedülálló 
nagymonográfiái (pl. Rhizoecinae of the World, Ortheziidae of 
the World) a világ vezető pajzstetűtaxonómusává tették, de 
számos más kutatásaival (pl. a klímaváltozással kapcsolatos 
kutatásai vagy az autópályák szerepének vizsgálatai) is 
megelőzte korát. 
 
 
 

Kontschán Jenő, ATK Növényvédelmi Intézet, kontschan.jeno@atk.hu  
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Varga Zoltán: Zempléni bükkös (1997) 
Akvarell, készült a regéci bükkösök régiójában, Hosszú-kő (Gyertyán-kúti rétek FVT közelében). 


